

The New CAP: paving the way to a more sustainable use of pesticides

SUMMARY

The New Common Agricultural Policy (CAP), which is due to enter into force in 2023, proposes a more flexible approach based on performance and results while taking into account local conditions and needs. Focused on social, environmental and economic goals, it is built around ten key policy objectives including: climate change action; environmental care; preservation of landscapes and biodiversity; protection of food and health quality; and fostering knowledge and innovation.

At the heart of the new CAP are binding environmental and climate standards for all member states to promote the use of eco-friendly pesticides and fertilisers. Pesticides play an important role in the protection of crops. However, overuse can lead to harmful impacts on the water, soil, and agricultural biodiversity and human health, which is why the New CAP is focused on creating regulations on its use.

On top of that, a key immediate focus for the European Commission would be to overhaul the sustainable use of pesticides directive adopted in 2009 to bring it in line with the objectives of the European Green Deal, meaning slashing chemical pesticides use and risk by half (Euractiv, "On EU Commission's menu for agri in 2022: pesticides, carbon removal, packaging", 7 October 2021).

La nouvelle PAC : ouvrir la voie à une utilisation plus durable des pesticides

RÉSUMÉ

La nouvelle politique agricole commune (PAC), qui doit entrer en vigueur en 2023, propose une approche plus souple fondée sur les performances et les résultats tout en tenant compte des conditions et des besoins locaux. Axée sur des objectifs sociaux, environnementaux et économiques, elle s'articule autour de dix objectifs politiques clés, notamment la lutte contre le changement climatique, la protection de l'environnement, la préservation des paysages et de la biodiversité, la protection de la qualité des aliments et de la santé et la promotion des connaissances et de l'innovation.

Au cœur de la nouvelle PAC se trouvent des normes environnementales et climatiques contraignantes pour tous les États membres afin de promouvoir l'utilisation de pesticides et d'engrais écologiques. Les pesticides jouent un rôle important dans la protection des cultures. Toutefois, leur utilisation excessive peut avoir des effets néfastes sur l'eau, le sol, la biodiversité agricole et la santé humaine, raison pour laquelle la nouvelle PAC s'attache à créer des réglementations sur leur utilisation.

En outre, l'une des priorités de la Commission européenne est de réviser la directive sur l'utilisation durable des pesticides adoptée en 2009 afin de l'aligner sur les objectifs du Green Deal européen, ce qui signifie réduire de moitié l'utilisation et les risques liés aux pesticides chimiques (Euractiv, "On EU Commission's menu for agri in 2022 : pesticides, carbon removal, packaging", 7 octobre 2021).